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لازمه تغییر 
در تعیین تکلیف اموال تملیکی

شرق: سرپرســت ســازمان جمــع آوری و فروش  �
امــوال تملیکی اظهار کــرد: تغییر فراینــد  در تعیین 
تکلیــف اموال در این ســازمان زمانی محقق خواهد 
شــد که ســازمان را به معنای واقعی کارگزار دولت 
بدانیم؛ زیرا این ســازمان آخرین زنجیره تعیین تکلیف 
اموالی اســت که به دلیــل رعایت نکــردن نظامات 
قانونــی در اختیار دولت قرار می گیرد و در این راســتا 
علاوه بر پشــتیبانی زیرســاختی از ســازمان از ســوی 
دولت، نیازمند حمایت ویژه قوه قضائیه در رســیدگی 
به پرونده های ســنواتی و حجیم با اختصاص شعب 
ویژه اســت. ابراهیم مولایی جم، عضو هیئت مدیره و 
سرپرســت این سازمان، با اشــاره به قوانین و مقررات 
موجود برای تعیین تکلیف اموال تحت تملک گفت: 
قوانیــن موضوع تعییــن تکلیف کالاهــای متروکه و 
قاچاق، سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی را 
همانند یک شخص حقیقی در مسیر تعیین تکلیف و 
فروش اموال دیده است؛ در حالی که اگر اموال یادشده 
از مبادی قانونی با احراز شــرایط وارد کشــور می شد، 
اساســا به دلیل نبــود نظامات دولتی بــه نفع دولت 
ضبط نمی شــد؛ بنابراین لازمه سرعت بخشــی به این 
رونــد در وهله اول اصلاح مقــررات از جهت تعیین 
تکلیف اموال و اصلاح ســاختار ســازمان است که با 
نگاه کارشناســی وزیر محترم امور اقتصادی و دارایی 
در حال پیگیری است. در وهله دوم تسریع در تکمیل 
و عملیاتی شدن سامانه های یکپارچه مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز از سوی دستگاه های دخیل در تعیین تکلیف 
اموال تملیکی از جمله دســتگاه های کاشف، سازمان 
تعزیــرات حکومتــی، وزارت صمت و... اســت. او با 
اشاره به این موضوع که سازمان جمع آوری و فروش 
امــوال تملیکی آخرین زنجیره تعییــن تکلیف اموال 
تحت تملک دولت اســت، افزود: اجرای فرایندهای 
مشترک بین دســتگاهی با اجرای سامان های مربوطه 
ازســوی کاشــفین، تعزیرات حکومتی و این سازمان 
امری ضروری اســت. یقینا برقــراری زنجیره ارتباطی 
و اطلاعاتــی منظم و برخط برای کالاهای مکشــوفه، 
آرای صــادره و نحوه تعیین تکلیــف اموال (از جمله 
فروش، انهدام و اســترداد) موجب تســریع در تعیین 
تکلیــف کالاها خواهد شــد. مولایی جم بــا تأکید بر 
مشــکل جدی در ســاختار نیروی انسانی به ویژه پس 
از واگذاری بخشــی از وظایف گمرک به موجب قانون 
مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز، بدون انتقال پســت های 
ســازمانی و انبارهای قضائی مربوطه عنوان کرد: در 
دو دهه گذشــته ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی هیچ گونه جذب عمده نیروی انسانی نداشته 
و در این مدت بخش درخور توجهی از پرسنل باتجربه 
این سازمان بازنشسته شده اند یا سال های آخر خدمت 
خود را ســپری می کنند که این امر تسریع در فرایندها 
و پیگیری ها را با مشکل مواجه خواهد کرد. سرپرست 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با اشاره 
به ضرب الاجل تعیین شــده از ســوی ریاست محترم 
جمهور تصریح کرد: ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکی با وجود تمام مشــکلات و کاســتی ها 
تمــام تلاش خود را به کار گرفتــه که وظایف محوله 
را به بهترین شــکل انجام دهد و در همین راســتا در 
هفته گذشــته تیم های جهادی متشــکل از نیروهای 
خبره از اقصا نقاط کشور به استان های هدف از جمله 
هرمزگان، بوشهر و خوزستان اعزام شده اند تا در اسرع 
وقت نســبت به تعیین تکلیــف پرونده های جاری و 
سنواتی مبادرت کنند که در این مسیر نیازمند همراهی 
و مســاعدت همــه نهادهای ذی ربط و نیز مســتلزم 
صدور رأی قطعی و مجوزهای لازم از ســوی مراجع 

ذی صلاح است.

ضرر ۵۰ میلیارد تومانی 
جایگاه داران از اختلال

 در سامانه سوخت
ایســنا: رئیس صنف جایگاه داران کشور گفت: در  �

نتیجه بحرانی که ناشی از اختلال در سامانه هوشمند 
ســوخت به وجود آمد، جایگاه های سوخت حدود ۵۰ 
میلیارد تومان هزینه و زیان متحمل شــدند. اســداالله 
قلی زاده با بیان اینکه با بررسی گزارش ها از سراسر کشور 
و آنالیز ساعات تعطیلی جایگاه ها در طول روزهایی که 
با بحــران مواجه بودیم، می توانیم بــرآوردی از میزان 
هزینه ها و زیان جایگاه داران ارائه دهیم، گفت: «برخی 
جایگاه ها در چند ســاعت اول به مــدار توزیع به نرخ 
آزاد بازگشــتند؛ ولی برخی ها چند روز با مشکل مواجه 
شــدند که بــرای آنالیز دقیق هزینه ها بــه آمار فروش 
بنزین و گازوئیل در روزهای بحران و تعداد جایگاه های 
بازگشــته به مدار نرخ آزاد و هر دو نرخ به تفکیک روز 
و ساعت پرداختیم و برآورد ما حدود ۵۰ میلیارد تومان 
زیان و هزینه را نشــان می دهــد و در بخش هایی نظیر 
عدم النفع، هزینه های پرسنلی، تغییرات سخت افزاری 
و... قابــل آنالیز اســت». رئیس هیئت مدیــره انجمن 
صنفــی صاحبان اماکن فروش و عرضــه فراورده های 
نفتی کشور درباره میزان صدمه های وارده به تجهیزات 
و هزینه های مربوطه گفت: «فعلا به لحاظ نرم افزاری 
و سخت افزاری مشــکل جدی برای دو سطح موجود 
ســامانه هوشــمند در جایگاه ها یعنی کارتخوان های 
منصوبه روی نازل ها و تجهیزات ســرور و شبکه ای در 
داخل جایگاه صدمات جدی به اکثریت جایگاه ها وارد 
نشــده؛ ولی در ۵۰ درصد نازل های موجود در ســطح 
جایگاه های کشــور برای بازگشــت دیسپنســر به ارائه 
ســوخت آزاد جایگاه داران مجبور شــدند هزینه هایی 
متقبــل شــوند و تغییراتی در برنامه ها و ســخت افزار 

موجود روی تلمبه ها داده شود». 
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قنواتی زاده، مدیرعامل انجمن جلگه سبز خوزستان، در گفت و گو با «شرق» مطرح کرد/ بخش دوم

سوءمدیریت در ترسالی؛ بحران در خشک سالی
چگونه حق کشت بدون حساب تابستان ۹۸ منجر به بحران آب امروز در خوزستان شد؟

بحث یارانه های پنهان؛ «جبران 
کسری بودجه از جیب مردم»

تسنیم: اندیشکده اقتصاد مقاومتی در مکاتبه ای،  �
با اشــاره به اینکه جهانی سازی قیمت انرژی، مسیر 
تأمین کسری بودجه از جیب مردم است، تأکید کرده 
که قیمت گذاری پلکانی انرژی مسیر افزایش درآمد 
دولت است. اندیشکده اقتصاد مقاومتی در نامه ای 
به میرکاظمی، ریاست سازمان برنامه وبودجه کشور، 
به نقد گزاره های مطرح شــده در گــزارش اخیر این 
سازمان با عنوان «یارانه ها در اقتصاد ایران (با تأکید بر 
یارانه های فرابودجه ای و پنهان)» پرداخت. بر اساس 
گزارش مذکور که شــهریور ماه امســال منتشر شد، 
میزان یارانه اعطایی در بخش انرژی کشــور در سال 
۱۴۰۰ بیش از هــزارو ۲۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد 
شــده اســت. در این نامه رقم محاسبه شــده یارانه 
حامل های انرژی که بــا واژه «یارانه پنهان» مطرح 
شده، از جهت وابستگی به قیمت های جهانی و نرخ 
ارز و همچنین مســیری برای کاهش کسری بودجه 
مورد نقد قرار گرفته و تأکید شده است که این قبیل 
ارقــام نجومی برای یارانه های انرژی می تواند منجر 
به خطا در سیاست گذاری و تصمیم گیری های کلان 
کشور شــود. با وجود این تأکید شده است که شرایط 
فعلــی قیمت گــذاری حامل های انــرژی از جهات 
«توزیــع عادلانه یارانه های انــرژی»، «عرضه انرژی 
با کمترین هزینــه برای دولــت» و «کنترل مصارف 
غیرضرور و مشترکان پرمصرف و بدمصرف» مطلوب 
نیست و لازم است با شناسایی درست وضع موجود 

تصمیمات متناسب اخذ شود.

تبعیض در حمایت از دامداران 
روستایی و عشایر

ایســنا: مدیرعامــل اتحادیه مرکزی دام ســبک  �
کشور با انتقاد از اینکه در تصمیم گیری های کلان در 
صنعت دامپروری فرایندهای تولید در یک قالب دیده 
نمی شوند، گفت: «چرا باید قیمت خرید حمایتی دام 
عشــایر و روســتایی این قدر متفاوت و در دو مصوبه 
جداگانه باشــد؟ چه فرقی بین دامداران روستایی و 
عشایر وجود دارد؟». افشین صدردادرس در پاسخ به 
این سؤال که آیا مصوبه خرید حمایتی دام روستاییان 
می تواند راه حل مناسبی برای برون رفت دامداران از 
مشــکلات پیش روی این بخش باشد یا خیر؟ گفت: 
«این مصوبه دارای مشــکلات بســیاری است. مثلا 
اینکــه قیمت خریــد حمایتی دام روســتایی تعیین 
شده؛ ولی هیچ صحبتی از اصلاح قیمت خرید دام 
عشایری به میان نیامده اســت». او در ادامه گفت: 
«بر اساس مصوبات قبلی قرار بود دام عشایر با قیمت 
۴۵ هزار تومان از سوی دولت خریداری شود. در این 
مصوبه جدید قیمت دام روســتایی ۶۲ هزار تومان 
تعیین شده است.  چرا باید قیمت خرید حمایتی دام 
عشــایر و روســتایی این قدر متفاوت و در دو مصوبه 
جداگانه باشــد؟ چه فرقی بین دامداران روستایی و 
عشایر وجود دارد؟». مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام 
سبک اضافه کرد: «یونجه کیلویی پنج هزار تومان و 
جو کیلویی هفت هزار تومــان برای همه دامداران 
یکسان است. چرا به هنگام تصمیم گیری های کلان 
در این بخش همه فرایند تولید کشــور در یک قالب 

دیده نمی شود؟».

کاهش قیمت بلیت هواپیما
 قطعی نیست

ایلنا: شــهرام آدم نژاد در جمع خبرنگاران درباره  �
احتمــال کاهش نرخ بلیت هواپیمــا پس از حذف 
پروتکل پذیرش مسافر با ۶۰ درصد ظرفیت هواپیما 
گفت: «نکته بسیار مهم این است که افزایش قیمت 
بلیت هواپیما در سال گذشته به دلیل اجرای پروتکل 
پذیرش مســافر بــا ۶۰ درصد ظرفیت نبــود. وقتی 
مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر اجرای این 
پروتکل انجام شــد، ایرلاین ها بابت کاهش ظرفیت 
پذیرش مســافر هیچ افزایش قیمتی را ندادند. پس 
از چهار ماه افزایش قیمت بلیت بر اســاس افزایش 
قیمت ســالانه انجام شــد؛ اما امروز تصوری وجود 
دارد مبنی بر اینکه بــا حذف پروتکل محدودیت در 
پذیرش مسافر قیمت بلیت هواپیما هم باید کاهش 
پیدا کنــد». او در ادامه گفت: هفته جاری شــورای 
عالــی هواپیمایی برگزار می شــود که در این شــورا 
تعیین نرخ حمل بررسی و مورد بحث قرار می گیرد. 
معــاون وزیــر راه و شهرســازی با اشــاره به هزینه 
ایرلاین ها در ایران گفت: «باید توجه داشته باشیم که 
شــرکت های هواپیمایی مانند شرایط عادی بر روال 
طبیعی نمی توانند نیازهــای خود از جمله قطعات 
را تأمیــن کنند و گاهی اوقــات ارز را گران تر از آنچه 
تخصیص داده می شود، تأمین می کنند و با مشکلات 
پیچیده ای مواجه هستند که تمام اینها هزینه و نرخ 
حمل را افزایش می دهد؛ اما به هر حال در جلســه 
این هفته با حضور رئیس جدید سازمان هواپیمایی 
کشــوری درباره نرخ جدید بلیــت هواپیما تصمیم 

می گیریم».

شــرق: بحث لوازم خانگی همچنان ادامه دار است 
و جــدال میان تولید داخل و خــارج با وجود تمدید 
ممنوعیــت واردات کالاهای خارجــی در این بخش 
همچنان ادامه دارد؛ مسئله ای که حتی مورد توجه 
رهبری نیز قــرار گرفت و ایشــان ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی با ذکر محصولات وارداتی از کره جنوبی 
را مــورد توجه قــرار دادند. امــا بنا بــر گزارش ها، 
اکنــون مشــکلی جدیــد وجــود دارد و آن درج نام 
تجاری یــک شــرکت خارجی بــر روی محصولات 
ایرانی اســت. اگر در سطح شــهر به آگهی ها توجه 
کنیــد، تبلیغــات شــرکت «دوو» را که پیــش از این 
متعلق به کره جنوبی بــود، خواهید دید. به گزارش 
خبرگزاری ها این محصول ایرانی اســت و صرفا نام 
تجاری خارجی دارد. این مسئله ای است که شایسته 
بررســی از ســوی مقام های وزارت صمت اســت؛ 
چرا که تولیدکننده این محصول شناخته شــده است 
و می توان به پیگیری مســئله پرداخت. در خبر دیگر 
آمده اســت که برخی تولیدکنندگان لــوازم خانگی 
ایرانی به شــکل غیرمجاز قیمت محصولات خود را 
افزایش داده اند. خبرگزاری ایسنا می نویسد در حالی 
که اخیرا مســئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
(صمــت) تأکیــد کرده اند که افزایــش قیمت لوازم 
خانگی غیرقانونی اســت، نامه  ســازمان حمایت به 

برخی تولیدکنندگان داخلی نشان می دهد قیمت ها 
افزایش پیدا کرده و این ســازمان خواســتار فهرست 
جدیــد قیمــت و مســتندات افزایش قیمت شــده 
اســت. اواخر مهرماه گزارش هایی از افزایش قیمت 
برخی شــرکت های لوازم خانگی منتشــر شــد، اما 
درنهایت معاونان وزارت صمت تأکید کردند افزایش 
قیمت لوازم خانگی بدون مجــوز وزارتخانه بوده و 
غیرقانونی است. حالا اما با گذشت حدود سه هفته، 
عباس تابش، رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان، در نامــه ای بــه مدیــران عامــل 
چند تولیدکننــده داخلی لوازم خانگی، به بررســی 
قیمــت فروش محصولات این شــرکت ها از ســوی 
نمایندگی ها و عوامل فروش آنها در آبان  سال جاری 
و مقایســه آن با دوره منتهی به شــش ماهه ابتدای 
سال ۱۴۰۰ و نیز سال گذشته و همچنین ارائه گزارش 
اتاق اصناف ایران در جلســه کارگروه تنظیم بازار با 
حضور معــاون اول رئیس جمهوری مبنی بر افزایش 
قیمت محصولات تولیدی این شرکت ها اشاره کرده 
که خــلاف ادعاهای قبلی اســت. او در ادامه از این 
پنج شــرکت خواسته تا روز شــنبه ۱۵ آبان، علاوه بر 
ارسال فهرست قیمت مقایسه ای خود، شامل قیمت 
کارخانه، عمده فروش و مصرف کننده (با احتســاب 
مالیات بر ارزش افزوده) مربوط به ســال های ۱۳۹۹ 

و ۱۴۰۰، مســتندات بهــای تمام شــده را به همــراه 
آخریــن صورت هــای مالی حسابرسی شــده قانونی 
مربوطه، برای بررســی نحوه رعایت ضوابط عمومی 
قیمت گذاری به این سازمان ارسال کنند. اینکه آیا این 
محصولات اجازه افزایش رســمی قیمت را دریافت 
می کنند یا نــه، اکنون در ابهام قرار دارد. پیش از این 
برخــی مقام هــای وزارت صمت بــه تولیدکنندگان 
لوازم خانگی داخل هشدار داده بودند که حمایت از 
تولیدکننده داخل به معنای ایجاد حاشــیه امن برای 
هر عملی نیســت و این تولیدکننــدگان باید عرضه و 
قیمــت خود را مطابق قانون انجام دهند. باز در خبر 
دیگری ســخن از همکاری ایران و پاکستان در زمینه 
تولید لوازم خانگی شــده است و آمادگی ایران برای 
سرمایه گذاری در این زمینه در پاکستان. وزیر صنعت، 

معــدن و تجــارت ضمن اعــلام برنامه ریــزی برای 
افزایش تجارت پنج میلیارد دلاری ایران و پاکســتان 
تا دو ســال آینده، گفت ایران می تواند در حوزه های 
لبنیات و لوازم خانگی در پاکســتان ســرمایه گذاری 
کند. رضــا فاطمی امین در حاشــیه افتتاحیه نهمین 
اجلاس کمیته مشــترک تجاری ایران و پاکستان، در 
جمع خبرنــگاران با بیان اینکه ایران و پاکســتان دو 
کشــور بزرگ و مهم در منطقه هستند، تصریح کرد: 
متأســفانه این دو کشــور روابط اقتصادی مناســبی 
ندارنــد. در جلســه روز گذشــته توافق شــد حجم 
روابط اقتصادی دو کشــور تا دو سال آینده پنج برابر 
وضعیت کنونی شود و به پنج میلیارد دلار برسد و تا 
سه ماه آینده مشــکلات و موانعی که در توافق نامه 

تجارت آزاد بین دو کشور وجود دارد، برطرف شود.

شرق: در شماره یکشنبه هفته گذشته 
«شــرق» بخش اول مصاحبه با شــبنم 
جلگه  انجمن  مدیرعامــل  قنواتی زاده، 
سبز خوزســتان را مطالعه کردید. در آن 
بخش ریشه های مشــکلات خوزستان، 
منطقــه ای،  سیاســت ورزی  یعنــی 
سدســازی، انتقــال آب، صنایــع آب بر، 
کشت و صنعت های نیشکر و پروژه های 
نفتــی مورد بحث قــرار گرفت. گزارش 
پیش رو بخش دوم مصاحبه با شــبنم 
قنواتی زاده اســت که با همکاری مرکز 
توانمندسازی حاکمیت و جامعه تدوین 
شده است. این فعال محیط  زیست عامل 
بحران امروز خوزســتان را سوءمدیریت 
سیل ۱۳۹۸ می داند. قنواتی زاده راهکار 
کوتاه مدت مدیریت بحران آب خوزستان 
را «حق نکاشــت» می داند. در این میان 
نقش ســمن ها می توانــد در دو بخش 
آموزش به شهروندان برای کشت نوین 

و مطالبه گری از مسئولان باشد.

 برخــی در نهایــت عامل اصلی  �
بحــران آب در اســتان خوزســتان را طرح هــای 
بارگذاری شده کشاورزی و غیرکشــاورزی در استان 
می دانند. کشــت و صنعت نیشــکر، ۲۰۰ هزار هکتار 
ســطح زیر کاشــت برنج یا طرح ۵۵۰ هکتاری روی 
حســاب آورده آب ۲۲ میلیــارد متر مکعب کارون 
بزرگ ایجاد شده اســت، در حالی که اکنون آورد این 
رودخانه به ۱۴ میلیارد متر مکعب رســیده است. در 
نتیجه به محض اینکه خشک سالی رخ می دهد، بین 
ذی نفعــان مختلف تنش آبی اتفاق می افتد. شــما 

چقدر با این مورد موافق اید؟
بلــه، موافــق هســتم. ابتــدا دربــاره طرح هــای 
بارگذاری شــده جدید، مخصوصا ۲۰۰ هزار هکتار برنج، 
توضیحــی می دهــم. ســال ۱۳۹۸ که ســیل ۹۸ آمد، 
متأسفانه مدیریت خیلی ضعیفی صورت گرفت. جایی 
می توانســتیم آب را خیلی خوب در تالاب هورالعظیم 
توزیع کنیم، امــا به  دلیل [ممانعت شــرکت] نفت که 
نمی خواست به تأسیساتش آسیب برسد، آمدند در یک 
اقدام شتاب زده دایک های مرزی را شکستند. اتفاقی که 
افتاد این بود که در بدترین نقطه این دایک شکســته شد 
و باعث تخلیه مســتقیم آب شیرینی شــد که تازه بعد 
از مدت ها وارد تالاب هورالعظیم شــده بود. تالابی که 
پساب نیشکر دهخدا در سال ها و مخصوصا از سال ۹۵ 
با چراغ ســبز ســازمان حفاظت محیط زیست وارد آن 
می شد، الان حجم آب شــیرین خوبی واردش شده بود 
و می توانســت به تالاب هورالعظیم جان تازه ای بدهد. 
مــا با حجم زیــادی از آب مواجه شــدیم. بهار ۹۸ بود 
و ما در اســتان خوزستان از شــش سال قبل ممنوعیت 
کشت تابستانه داشیم. کشاورزان برای شش سال مجوز 
کشت تابستانه نداشتند. بسیاری از آنها مهاجرت کردند 
و خانه نشین شــدند. در بهار ۹۸ یکباره آب زیادی آمده 
و در یک اقدام شــتاب زده مجوز کشت تابستانه و حتی 
برنج را صادر کردند. این اقدام شــتاب زده برای این بود 
که در ســیل آســیب خیلی زیادی به مردم وارد شــده 
بــود که دولت باید هم به مردم خســارت می داد و هم 
حجم زیادی از فقر مردم در این ســیل نمایان شده بود. 
پس [دولت] باید یک خســارتی به کشاورزها می داد و 
پاسخ گوی این سطح از فقر مردم می بود؛ درنتیجه اجازه 

کاشتن در زمین ها را دارد.
از طرف دیگر مشــکل تحریم ها و نوســان قیمت دلار 
[هم افزوده شد]. برنج محصولی است که اگر من به عنوان 
کشــاورز بخواهم بین برنــج و ذرت انتخاب بکنم، برنج را 

انتخاب می کنــم؛ چون به انــدازه ای که هزینــه و انرژی 
برایــش صرف می شــود، درآمدی که ازطریق آن کســب 
می شود خیلی بیشتر از ذرت است. علاوه بر این، با مراودات 
بی واســطه ای که بین ایران و عراق بود، ما می توانســتیم 
برنج را به قیمت ســه برابر بفروشیم. این [امر] یک دفعه 
پــول خوبی وارد ســفره کشــاورزی کرد که تــا نیمه اول 
ســال ۹۷ وضعیت خیلی بدی داشت. ناگهان مجوزهای 
بی حساب وکتابی از طرف جهاد داده شد، نظارتی هم نبود 
و همه هم می گفتند بروید بکارید، آب زیاد اســت. [نهایتا 
در] سال ۹۹ یکباره دیدیم این بارش ها نیست و سال ۱۴۰۰ 

با یک کاهش آورده خیلی زیادی مواجهه شدند.
علاوه بــر این، هم زمان این بخش نامــه را در فضای 
مجــازی دست به دســت کردند که به چــه حقی به ما 
می گویند برنج نکارید، ولــی در کویر اصفهان دارد برنج 
کاشته می شود؟! و بخش نامه اســتاندار اصفهان را که 
گفته بود ما اجازه نداریم به کشاورز بگوییم چه محصولی 
بکارد و اگر صلاح بداند هرچه خواست بکارد، این دو را 
در یک قاب گذاشــتند و گفتند این چه عدالتی اســت که 
ما در جلگه خوزســتان حق برنج کاشتن نداریم، ولی در 
کویر اصفهان دارد برنج کاشــته می شود و مسئولانشان 
هم این جوری از کشاورزشان حمایت می کنند. این ماجرا 
نیز بر زخمِ درد تبعیض فشــار آورد. بحث کشــاورزی و 
طرح های بارگذاری جدید به این مســئله برمی گشــت. 
ایــن بارگذاری های جدیــد بعد از ســیل ۹۸ به صورت 

بی حساب و کتاب از سوی جهاد کشاورزی داده شد.
یک نکته دربــاره رودخانه کارون عرض کنم. آخرین 
مطالعاتی که در حوزه منابع آب و مخصوصا در کارون 
انجام شــده و وزارت نیــرو دارد بر مبنای آن تصمیمات 
خــودش در حوزه سدســازی، انتقــال آب و ... را انجام 
می دهــد، مربوط بــه دهه ۷۰ اســت. ایــن مطالعات 
به روزرســانی نشده است، اما مطالعاتی که درخصوص 
تقاضاهــا انجام می شــود به روزرسانی شــده و مربوط 
بــه دهه ۹۰ اســت. این مطلــب را در جلســه ای که با 
مدیرعامل سازمان آب و برق داشتم، مطرح کردم و آنها 
هم معترف شدند و گفتند ما یک گزارش های سالانه ای 
داریم که آخرین آن مربوط به ســال ۹۰ اســت که اینها 
گزارش های داخلی ســازمان آب و برق است. پرسید آیا 
مبنای کار، شــرکت و وزارت نیرو قــرار می گیرد؟ گفتند 
خیــر؛ اینها در حــد گزارش های داخلی ســازمان آب و 
برق خوزســتان اســت. پس آنجایی که مطرح می شود 
که آورده کارون ۲۴ بوده و به ۱۴ رســیده، حتی روی این 

۱۴ هم باید شک کنیم. هنوز مطالعات جامعی در حوزه 
منابع آب کارون انجام و به روزرســانی نشده است. اینها 
مربوط به دهه ۷۰ اســت و آن زمان ما وضعیت خیلی 

بدی نداشتیم.
 اصلا کاهش آورده آب از ســال ۸۶ در خوزستان  �

شروع شد.
بله؛ در سال ۸۶ خشک سالی خیلی بدی هم داشتیم. 
البته یک نکته این است آب آبادان و خرمشهر از سال ۷۸ 
شور شد. الان اگر به آبادان یا خرمشهر بروید، نمی توانید 
از شــیر آب، آب بنوشــید. کاهــش آورده کارون آن قدر 
افزایش پیدا کرد که مد دریا پیشــروی کرد و بســیاری از 
نخیلات آبادان و خرمشــهر خشــک شد و وضعیت آب 
به این صورت رسید. الان در اهواز با جمعیت حدود دو 
میلیون نفر کســی نمی تواند آب لوله کشی را مستقیما 

بنوشد و همه خانه ها تصفیه آب خانگی دارند.
مســئله کیفیــت آب باز هم بــه همــان کمیت آب 
برمی گردد که متأســفانه آن قدر آب کاهش پیدا کرده که 
ورودی فضلاب هم به کارون تخلیه می شــود. در مقطع 
اهــواز مــا ۲۴ ورودی آب فاضــلاب بــه کارون داریم که 
مستقیما فاضلاب خودشان را به صورت خام وارد رودخانه 

می کنند و باعث تأثیرگذاری بر کیفیت آب می شوند.
 ریشه های شکل گیری بحران آب را مرور کردیم.  �

در بررســی اجمالی این موارد می بینیم اکثرا مسائلی 
هستند که راهکار ساده ندارند، اکثرا هزینه زا و زمان بر 
هســتند و با مقاومــت اجتماعی شــدیدی مواجه 
می شوند. با درنظر گرفتن این مسئله، راهکارهای ما 
باید حل یک به یک این ریشــه ها باشد یا اقدامات 

دیگری هم می توان انجام داد؟
به هر حال فقط مرگ اســت کــه راه حل ندارد و هر 
چیز [دیگری] راه حل دارد. برخی از راه حل ها یک مقدار 
خشــن و برخی راه حل ها حذف قطعــی یک عملکرد 
است و اصلا باید عقب گرد بزنیم و برگردیم. مانند بحث 
مطالعات ســدهای بالادســت کرخه که تعداد زیادی 
دیده شــده اســت و یکی پس از دیگری مطالعات شان 
دارد تکمیــل می شــود و می روند برای اجــرا. اینها کلا 
بایــد متوقف بشــود. در جاهایی باید به طــور جدی به 
بحث تغییر رویکــرد انتقال آب نگاه کنیــم، مجبوریم. 
اما راه حل های متعــادل و نرمی هم وجود دارند که در 
کنــار آنها می توانیم به اینها هم فکــر کنیم؛ مثلا درباره 
ورود فاضلاب هــا می توانیم تصفیه خانه هایمان را برای 
جمع آوری فاضلاب ها و تصفیه اولیه شان داشته باشیم 

تا بیش از این بــر کیفیت آب رودخانه 
اثر منفی نگذارد. می توانیم اســتخراج 
نفت را در محیط آبی داشــته باشیم. 
همان طور که می دانیم سواحل خلیج 
فارس سمت ایران عمیق تر از سواحل 
سمت کشورهای مجاور است، چطور 
در آنجــا می توانیــم برداشــت نفت 
داشــته باشــیم ولــی در یــک محیط 
تالابــی با حداکثــر پنج متــر ارتفاع یا 
عمــق نمی توانیــم بــدون اینکه روی 
تــالاب اثر منفی بگذارد یک برداشــت 
استخراج نفت داشته باشیم؟! به  نظرم 
ما می توانیــم یک تغییراتــی بدهیم. 
فولادهایی که در کویر احداث شده اند، 
در صد سال آینده نه ولی در صد سال 
بعد باید به کنار آب بروند؛ چون ما این 
فولادها را در جای اشــتباهی جانمایی 
کرده ایــم و واقعا داریم هــم به مردم 
منطقــه و هم به منابع آب کل کشــور 
آسیب می زنیم. خیلی کارها می توانیم 

انجام بدهیم.
�  مســئله این اســت که مثلا همین 
الان خوزستان در کشت پاییزه  خود با مشکل مواجه 
است؛ شــش میلیارد و ۷۰۰ میلیون مترمکعب برای 
کشــت پاییزه اش نیاز دارد و در مخازنش کمتر از دو 
میلیارد آب وجــود دارد. راهکارهای کوتاه مدت تر از 

نظر شما چیست؟
برای کوتاه مدت ما پیشــنهادی داریم که بیایند حق 
نکاشــت در تابستان به کشاورزان بدهند، اما این قدر آب 
رها نکنند. با نصف این هم تالاب هورالعظیم حقابه اش 
را می گیــرد. ولی متأســفانه مدیرعامل ســازمان آب و 
برق گفته اســت تجربه ثابت کرده اگر حق نکاشــت را 
بدهیم باز هم آن کشــاورز کشــتش را تکمیل می کند و 
این طوری ما هم آب را داده ایم و هم حق نکاشت را. ما 
می گوییم این گونه حداقل برای پاییز آب داریم که بتوانیم 
به کشــاورزان آب بدهیم؛ چون ۷۰ درصد کشاورزی در 
پاییز انجام می شــود. طبق آماری که خودشــان دادند، 
۳۰ درصد در تابســتان و ۷۰ درصد در پاییز اســت. الان 
ما با بحرانی خیلی جدی مواجه هستیم، ولی برای پنج، 

شش سال باید فکر کنم.
 نقش ســمن ها در کمک به مدیریت بحران آب  �

چیست؟
ان جی اوهــا بــرای اینکــه کشــاورزی به ســمت 
کشاورزی های نوینی برود که مصرف آبش کاهش پیدا 
کند؛ مانند بحث خشــکه کاری برنــج، خیلی می توانند 
تأثیرگــذار باشــند؛ مخصوصا ان جی اوهــای محلی و 
به ویژه در حوزه کرخه از مردم دعوت می کنیم که بیایند 
یک انجمن و ســازمان مردم نهاد تشکیل بدهند. طبعا 
وقتی این ســمن ها از دل مردم محلی شــکل بگیرند و 
در کارگاه های آموزشــی شرکت کنند، با بالارفتن سطح 
آگاهی شــاهد تغییــر رویکرد خواهیم بــود. این اتفاق 
افتاده اســت. در مورد تعامل ســمن ها بــا یکدیگر، ما 
در ســطح کشــور کارگروهی داریم به اسم کارگروه آب 
و انرژی که ذیل شــبکه ملی تشکل های محیط زیستی 
کشور فعالیت می کند. جالب است در این کارگروه آب و 
انرژی از ان جی اوهای مختلف که در حوزه آب تخصص 
دارند یا فعالیت تحقیقاتی دارند [جمع شده اند]. البته 
کارشــان فقط تحقیقاتی نیســت. ما در این کارگروه در 
حوزه های مختلف آب کشور بحث می کنیم، حتی برای 
پیش نویس قانون جامع آب در یک بازه زمانی سه ماهه 
هر شب در محیط اسکای روم با همدیگر بحث و تبادل 
نظر داشــتیم و بند به بند این پیش نویس را با همدیگر 

بررسی و تنظیم کردیم.

بازار پرحاشیه لوازم خانگی در ایران
از کالاى ایرانى با نام خارجى تا افزایش قیمت بدون مجوز تولیدکنندگان
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آگهى فقدان مدرك تحصیلى
مدرك کارشناسى اینجانب لیلا نوعى سقرلو فرزند منصور 

به شماره شناسنامه  3435 صادره از تالش در رشته 
کارشناسى مدیریت امور بانکى صادره از واحددانشگاهى 

تهران جنوب مفقود گردیده و فاقد اعتبار مى باشد.از یابنده 
تقاضا مى شود اصل مدرك را به دانشگاه آزاد واحد تهران 
جنوب تهران به نشانى تهران- خیابان کریمخان زند -خیابان 
ایرانشهر شمالى-نبش آذر شهر -پلاك 209یا کد پستى  

1584715414 ارسال نمایند.

برگ سبز خودرو  پژو  ۲۰۷  رنگ سفید روغنی مدل 
 ۱۳۹۸ به شماره پلاک ایران ۲۰ _ ۷۹۸ س ۶۲ 

و شماره موتور 163B0307361 و شماره شاسی 
NAAR03FE1KJ381407 به نام 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.


